

Kongepartens Vandværk

Lyngvej 62 – 4560 Vig – tlf. 5930 2499 – CVR 3062 7954

Kontor@kongeparten.dk – www.kongeparten.dk

Referat fra repræsentantskabsmødet lørdag den 21. maj 2022 kl. 10:00 på kontoret

1. Navneopråb
2. valg af dirigent og referent
3. godkendelse af referat af 17. september 2021
4. Bestyrelsens beretning
- debat om repræsentantskabets rolle.
5. Nyt vandværk
6. Budget og takstblad for 22/23
7. Valg til bestyrelsen

På valg er Jørgen Jørgensen, Anne Munk Jespersen og Bjarne Vork.
Jørgen og Anne ønsker genvalg.

Bestyrelsen peger på Jesper Helmer som nyt medlem i bestyrelsen.

8. Valg af to suppleanter til bestyrelsen.
9. Indkomne forslag.
10. evt.

1. Til stede: Jørgen Jørgensen, Anne Munk Jespersen, Michael Præst, Carsten Jensen, Anne Steensen, Jesper Helmer, Claus Ole Nielsen, Bodil Schjelde, Niels Bjørn Jensen, Torben Søgaard, Ursula Nielsen & Kirsten Løcke

2. Niels Bjørn Jensen blev valgt som dirigent.
Kirsten Løcke blev valgt som referent.

3. Referatet blev godkendt.

4. Niels forelagde bestyrelsens beretning.

Bestyrelsens beretning til repræsentantskabet 21. maj 2022

1. Kloakering

Siden sidste repræsentantskabsmøde har der været fuld gang i kloakeringen i vores område.

Vi har forsøgt at være venlige og imødekommende over for Forsyningen og Aarsleff, men samarbejdet bliver stadig mere vanskeligt. Vi fører fortsat en logbog over alle hændelser, så vi kan dokumentere dette, hvis der bliver behov herfor.

Udfordringerne handler ikke kun om, at de naturligvis skal have adgang i vores område, men deres mange overgravninger af vores rør giver os en masse ekstraarbejde. Vi får dækket udgifterne, men det tager arbejdstid, som vi ikke har planlagt med. Og kontoret får en masse henvendelser, som ret beset burde være rettet til Forsyningen. Desværre alt for ofte henvendelser i en meget negativ tone.

Men det koster jo også tid for vores entreprenører, som må forlade fx ledningsrenoveringen for at medvirke til reparation af en overgravet vandledning. Så vores renoveringsplaner skrider også langsommere fremad.

Bestyrelsen skal have et møde med Forsyningen i den kommende tid, hvor samarbejdet skal diskuteres. Forsyningens oplæg handler mest om, at vores vandledninger nogen steder ligger skævt, og derfor skal rettes ud. Oplægget forholder sig ikke til de følger af deres overgravning mm som vi bliver ramt af.

Vi vil foreslå Forsyningen, at de får en større rolle ift. at betjene forbrugerne. Det kunne fx være at hjælpe ift. telefonbetjeningen.

Rent økonomisk har vi ikke haft væsentlige udgifter i forbindelse med kloakeringen, da vi naturligvis sender alle udgifter i forbindelse med Aarsleff's fejl direkte videre.

2. Nyt vandværk

På sidste repræsentantskabsmøde Orienterede vi om dialogen med Gudmindrup-Højby-Trundholm vandværk – vi kalder dem GHT – om et mere formaliseret samarbejde end blot samarbejde om bygning af vandværk.

Det viste sig, at de alene er interesseret i, at vi bygger et så stort vandværk, at vi kan nødforsyne dem, hvis problemerne opstår. Så indtil videre har vi lagt denne debat ned, og ser kun på et vandværk til os selv.

Vi har fokuseret på at finde noget vand uden den høje mængde af NVOC, som vi har i de nuværende boringer. Vi har derfor haft en virksomhed til at undersøge jordbunden nede på mosen og ovre i skoven. Vores første tanke i forbindelse med at søge i skoven var "Må man det?". Og ja det må man godt. Og der er præcedens for at etablere en boring. Vi har endnu ikke resultatet af disse undersøgelser.

Ellers bruger vi alle anledninger til at blive inspireret til mulige løsninger på et kommende vandværk.

3. Boringsnære beskyttelsesområder

Baggrund: Folketinget har vedtaget en Pesticidstrategi 2017-21 og et pålæg til kommunerne om at gennemgå alle BNBO inden udgangen af 2022 med henblik på at vurdere behovet for yderligere indsats for at reducere risikoen for forurening med pesticider fra erhvervsmæssig anvendelse i BNBO.

Vi er endnu ikke berørt, og har heller ikke anledning til at tro, at det skulle ske.

Men som nogen måske har set i medierne, så er der fundet PFOS-forurening i forbindelse med kommunens oplagsplads på Nørremarksvej. Det afventer vi konsekvenserne af.

4. Opsætning af nye vandmålere

Arbejdet med opsætning af nye målere er afsluttet, og har kører nu i drift. Dvs. at man her fra kontoret kan "overvåge" alle målere og bl.a. også se indikationer på utætte vandrør.

Systemet gør det desværre ikke muligt på en intelligent måde at udsende sms-beskeder til forbrugere, hvor vi kan se et usædvanligt vandforbrug. Så det sker ikke lige nu.

Det er få forbrugere, der har udnyttet muligheden for at gå ind og se sit vandforbrug. Måske er vandet for billigt, måske er der andre forhold, der gør sig gældende. Det kan man jo kun gætte på.

5. Vandsamarbejdet i Odsherred

De fleste vandværker i Odsherred inklusive Odsherred Forsyning har dannet en forening, som har til formål

- at udvikle og styrke vandforsyningerne
- indgå fælles indkøbsaftaler, ligesom foreningen kan afholde kurser, temadage, ERFA/netværksmøder m.v. for medlemmerne.
- at bistå i spørgsmål af administrativ, teknisk og økonomisk art.

På sidste repræsentantskabsmøde vurderede vi at det er svært at se udbytte af VIO's arbejde og har svært ved at se at formålet bliver opfyldt.

Vi ser ikke noget forbedringer på dette område. Senest blev der indkaldt til generalforsamling med kort varsel, som vi derfor ikke havde mulighed for at deltage i.

6. Forbrugere ift Vig Lyng Vandværk

Vores forsyningsområde ift. Vig Lyng Vandværk er viklet ind i hinanden i enkelte områder. De har foreslået at vi "byttede" forbrugere, så vores områder blev mere sammenhængende.

En super god ide for så vidt, men Vig Lyng går ikke med til at vi får lavet et rent snit, men har plukket nogle forbrugere ud. Dette vil give dem 5 ekstra forbrugere. Men den logiske afgrænsning, vil betyde at vi skal have flere forbrugere.

Fordi vi står med forskellige udfordringer, og fordi kommunen dels skal godkende og dels har nogle krav om ikke at stille forbrugerne dårligere, så er det desværre ikke så nemt. Så indtil videre arbejder vi ikke videre med dette forslag.

7. Årsmødet 2021

Vi var heldigvis samlet til et rigtigt årsmøde i oktober. Og det lykkedes at få nogle gode diskussioner. Vi har noteret, at der var bred opbakning til at bygge et nyt vandværk, selvom det koster mange penge. Og vi havde en god start på debat om foreningen skal fortsætte med en konstruktion med en bestyrelse, et repræsentantskab og et årsmøde, eller vi skal overgå til en konstruktion med en bestyrelse, der vælges af en årlig generalforsamling.

Bestyrelsen har haft nogle drøftelser efterfølgende om konstruktion. Vi arbejdede med en ide om at invitere en oplægsholder til repræsentantskabsmødet, for at få et professionelt eller juridisk oplæg om dette. Dette var ikke muligt i første omgang.

Det er også bestyrelsens tilgang til debatten, at det er vigtigt, at vi får en grundig diskussion af emnet herunder fordele og ulemper ved de forskellige modeller inden vi springer ud i en mere følelsesladet debat om den ene eller anden model.

Vi lægger derfor op til, at vi under dette punkt kan have en start på debatten om vandværkets vedtægter. Og på baggrund heraf kan vi til september fortsætte debatten.

Det som er vigtigt at holde sig for øje i denne sammenhæng, er at Vandværket er en fødevarereproducerende virksomhed, der leverer til mere end 1850 parceller – og dermed nok mere end 5.000 forbrugere i området. Der er derfor behov for en vedtægtsmæssig konstruktion, der er robust ift. at sikre godt og rent drikkevand til forbrugerne.

Og endelig er der jo også den mulighed, at vi nedlægger vandværket og beder Odsherred Forsyning overtage. Den model går vi ikke ind for.

8. Afslutning

I marts kom Helle oplyste Helle Nielsen, at hun og manden havde solgt deres lille sommerhus, og udtrådte derfor af bestyrelsen. Hun blev erstattet af Carsten Nielsen, der var første suppleant. Og Bjarne Vork oplyste kort efter, at han ikke ønskede at genopstille til bestyrelsen.

Jeg vil gerne takke bestyrelsen for et godt samarbejde, og i det forløbne halvår. Ligeledes en tak til Kirsten for den store indsats hun gør i hverdagen.

Vedr. Kloakering

Der blev henvist til artiklen i Vandposten.

Vandværkets udgifter i forbindelse med kloakeringen faktureres direkte videre til Aarsleff. Repræsentantskabet ønsker, at Aarsleff opfordres til at passe på vores ledninger.

Vedr. nyt Vandværk:

Vi har fået udført undergrundsanalyser af vandforholdene i Ellingskoven og ude på marken bag Pottegården. Vi forventer at få en rapport om resultatet i sidste uge af maj. Det forsøges at finde borer uden NVOC, da vi så ikke skal rense vandet, for at sænke NVOC-niveauet. Én af de metoder, der kan anvendes til rensning medfører imidlertid store mængder spildevand, som kommunen oplyser vi ikke kan sende ud i Sejrbugten, og forsyningen vil ikke modtage det i den nye kloak.

Der er gjort forsøg med at fjerne NVOC ved udfældning. Det lykkedes ikke. Det vil derfor være mest hensigtsmæssigt, hvis vi kan finde vand med et lavt NVOC indhold.

Vedr. nye vandmålere:

De nye vandmålere virker. Der er fundet brud ved hjælp af dem.

Forbrugerne skal selv tjekke deres vandmålere via www.minvandforsyning.dk forbrugerne har selv ansvaret i at holde øje med evt. spild. Login oplysninger til vandportalen findes på årsopkrævningen.

Vedr. årsmødet:

Der var en snak om repræsentantskabet. Der er for og imod. På et medlemsmøde er det ikke muligt at beslutte noget. Der kan kun tages til efterretning. Der er huller i repræsentantskabet, det er ikke fuldt besat.

Med direkte valg til en bestyrelse, er der risiko for, at det ikke er vandværkets umiddelbare hensyn, der prioriteres. Se evt. tv-udsendelse om "Byen med det giftige vand" på DR's hjemmeside (link til udsendelsen: https://www.dr.dk/drtv/serie/byen-med-det-giftige-vand_291323)

Det blev nævnt at den opsætning vi har i vandværket, er det samme som der er i det danske demokrati.

Det blev nævnt at man evt. kunne bruge repræsentantskabet mere, evt. lave udvalgsarbejde.

Vi skal ikke gå på kompromis med at have en robust konstruktion, der sikrer at forbrugerne får rent drikkevand.

På baggrund af debatten i repræsentantskabet, vil bestyrelsen på det kommende repræsentantskabsmøde vende tilbage med oplæg til debat.

5. Punktet blev taget med under punkt 4.

6. Budget og takstblad, var sendt ud forud for mødet.

Takstblad og budget blev gennemgået. Der var ændret lidt i opsætningen af budgettet, idet der på tidligere årsmøder har været fokus på de høje administrative omkostninger. Men en del af de omkostninger som ligger under administration, er nogle som hænger fast på driften eller som er ren service for forbrugerne. Dette er prøvet at præcisere ved den ændrede opsætning.

En nævnte at det er uskønt at der er budgetteret med underskud på 34.000 kr. Bestyrelsen tog bemærkningen til efterretning, og vil undgå dette i fremtiden.

Takstblad og budget blev godkendt.

7. Jørgen Jørgensen blev genvalgt.

Anne Munk Jespersen blev genvalgt.

Jesper Helmer blev valgt.

8. Michael Præst blev valgt som 1. suppleant

Claus Ole Nielsen blev valgt som 2. suppleant.

Suppleanter vil blive inviteret med til bestyrelsesmøder.

9. Der var ikke kommet nogle forslag.

10. uden for referat.

Mødet slut kl. 12:10

Referent Kirsten Løcke